



ໂຄງການປັບປຸງນິຕິກຳ, ພູມິທັດປ່າໄມ້ ແລະ ຊີວິດການເປັນຢູ່ພາກເໜືອ ສປປ ລາວ

## ກອບນະໂຍບາຍ ວ່າດ້ວຍການປົກສາຫາລື

**ເດືອນ ສິງຫາ 2019**

ພະແນກຫຼຸດຜ່ອນທາດອາຍເຮືອນແກ້ວ ຈາກການທຳລາຍ ແລະ ການເຊື່ອມໂຊມຂອງປ່າໄມ້

ກົມປ່າໄມ້, ກະຊວງ ກະສິກຳ ແລະ ປ່າໄມ້

ວຽງຈັນ ສປປ ລາວ

## ບົດສະຫລຸບຫຍໍ້

ໂຄງການ (ເຊິ່ງມີຊື່ວ່າ ໂຄງການປັບປຸງນິຕິກຳ, ຄຸ້ມຄອງພູມິທັດປ່າໄມ້ ແລະ ຊີວິດການເປັນຢູ່ ໃນແຂວງ ພາກເໜືອຂອງ ສປປ ລາວ (GFLL) ມີເປົ້າໝາຍບັນລຸການຫລຸດຜ່ອນທາດອາຍເຮືອນແກ້ວໃນ 6 ແຂວງ ພາກເໜືອຂອງ ສປປ ລາວ ແລະ ຈະໄດ້ຮັບການເບີກຈ່າຍເງິນຕາມຜົນງານ ຈາກໂຄງການຄູ່ຮ່ວມກາກບອນປ່າໄມ້ (FCPF).

ໂຄງການ GFLL ເປັນໂຄງການໃນອານຸພາກພື້ນ ຄັ້ງທຳອິດ ຂອງ ສ ປປ ລາວ ທີ່ມີເປົ້າໝາຍບັນລຸການຫລຸດຜ່ອນທາດອາຍເຮືອນແກ້ວ ໃນພື້ນທີ່ພູມິທັດປ່າໄມ້ຕິດຈອດກັນ ເຊິ່ງກວມເອົາເນື້ອທີ່ປະມານ (1/3) ຂອງເນື້ອທີ່ທົ່ວປະເທດ ແລະ ເນື້ອທີ່ປ່າໄມ້; ເທົ່າກັບ 40% ຂອງເນື້ອທີ່ປ່າໄມ້ແຫ່ງຊາດ ທີ່ຖືກທຳລາຍ ແລະ ເສື່ອມໂຊມ. ການກະກຽມ ແລະ ອອກແບບ GFLL ແມ່ນດຳເນີນງານຄ່ຽງຄູ່ກັນໄປ ຄື: ສະເໜີຂໍ້ທຶນຊ່ວຍເຫຼືອລ້ຳສຳລັບຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ຈາກກອງທຶນສະພາບອາກາດສີຂຽວ (GCF) ແລະ ສະເໜີຂໍ້ທຶນສຳລັບເບີກຈ່າຍເງິນຕາມຜົນງານຫຼຸດຜ່ອນທາດອາຍເຮືອນແກ້ວ ຈາກຄູ່ຮ່ວມກັກບອນປ່າໄມ້ (FCPF). ການອອກແບບ ແລະ ຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ GFLL ແມ່ນຄວາມຕ້ອງການຂອງລັດຖະບານ ສປປ ລາວ ທີ່ຈະປັບປຸງຂະແໜງປ່າໄມ້ຂອງຕົນ ແລະ ດຳເນີນບາດກ້າວຕ່າງໆ ເພື່ອຫຼຸດຜ່ອນການ ອົງໃສ່ເງິນບໍລິຈາກ ເຊິ່ງໄດ້ມາຈາກຊັບພະຍາກອນທຳມະຊາດ ໃຫ້ແກ່ການຂະຫຍາຍຕົວດ້ານເສດຖະກິດ. ສິ່ງທີ່ສະທ້ອນໃຫ້ເຫັນຢ່າງຈະແຈ້ງ ໃນໄລຍະຜ່ານມາ, ລັດຖະບານ ໄດ້ຮັບຮອງເອົາແຜນຍຸດທະສາດການຂະຫຍາຍຕົວສີຂຽວ (ເຖິງປີ 2030) ເຊິ່ງຮັບປະກັນການຂະຫຍາຍຕົວໃນທຸກດ້ານ, ຂະຫຍາຍຕົວແບບຍືນຍົງ ແລະ ເປັນມິດກັບທຳມະຊາດ.

ການສະໜັບສະໜູນຂອງທະນາຄານໂລກໃຫ້ແກ່ການພັດທະນາ ແລະ ຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ຍຸດທະສາດຂະຫຍາຍຕົວແບບສີຂຽວ ແມ່ນສ່ວນໜຶ່ງຂອງວິທີການແບບມາບັນຈົບກັນຂອງຫຼາຍຂະແໜງການ ເພື່ອຄຸ້ມຄອງຊັບພະຍາກອນທຳມະຊາດແບບຍືນຍົງ, ຫລຸດຜ່ອນການຂາດແຄນອາຫານ ແລະ ຄວາມທຸກຍາກໃນເຂດພື້ນທີ່ໂຄງການ (GFLL) ຂອງແຂວງພາກເໜືອ ເຊິ່ງສະທ້ອນໃຫ້ເຫັນສອງບັນຫາ (ການປ່ຽນແປງຂອງສະພາບດິນຟ້າອາກາດ ແລະ ການຂາດແຄນອາຫານ) ໃນສາມບັນຫາຂອງໂລກ. ນອກຈາກນີ້ ການມີສ່ວນຮ່ວມ ຂອງທະນາຄານໂລກ ໃນຂະແໜງການປ່າໄມ້ ຈະເປັນການສືບຕໍ່ລົງທຶນດ້ານປ່າໄມ້ ໂດຍຜ່ານ ໂຄງການຈັດສັນປ່າໄມ້ແບບຍືນຍົງພາກຂະຫຍາຍ (SUPSFM) ໂດຍຜ່ານ ໂຄງການລົງທຶນດ້ານປ່າໄມ້ FIP ເຊິ່ງໄດ້ຮັບການ ສະໜັບສະໜູນດ້ານ ການເງິນເພີ່ມເຕີມ, ໃນຊ່ວງໄລຍະນີ້ ຈະມີການອອກແບບວິທີການດຳເນີນງານແບບໃໝ່ ເຊິ່ງບາງສ່ວນອາດຈະໄປຊ້ຳຊ້ອນກັບ ແຂວງທີ່ມີໂຄງການ GFLL ແລະ ໂຄງການສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ ໄລຍະສອງ (LENS2). ນອກຈາກນີ້, ການລົງທຶນຂອງທະນາຄານໂລກ ຍັງຈະສືບຕໍ່ສົ່ງເສີມການປັບປຸງຂອດການຄຸ້ມຄອງຂະແໜງການປ່າໄມ້, ປັບປຸງການປະສານງານ ແລະ ເພີ່ມທະວີການສະໜັບສະໜູນ ຈາກຄູ່ຮ່ວມພັດທະນາ.

ອີງຕາມການປຶກສາຫາລື ໃນຊ່ວງໄລຍະແຕ່ປີ 2016-2019, ໄດ້ກະກຽມ ເອກະສານ ການປົກປ້ອງ ເຊິ່ງເອກະສານນັ້ນ ຈະສະໜອງ ຂໍ້ແນະນຳການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດໂຄງການ GFLL ເຊິ່ງຂໍ້ແນະນຳ ກ່ຽວຂ້ອງກັບການປົກປ້ອງ, ການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງຊຸມຊົນ, ກຳນົດຄວາມສ່ຽງ ແລະ ການບັນເທົາຜົນກະທົບ, ລາຍລະອຽດດ້ານເຕັກນິກ, ມາດຖານການເງິນ ແລະ ການຈັດຊື້-ຈັດຈ້າງ.

ກອບນະໂຍບາຍ ວ່າດ້ວຍການດຳເນີນງານ (PF) ແມ່ນ ໃຫ້ການແນະນຳ ໃນກໍລະນີທີ່ມີການຈັດສັນຍົກຍ້າຍຂະໜາດນ້ອຍ ທີ່ອາດຈະບໍ່ເກີດຂຶ້ນ. ກອບນະໂຍບາຍວ່າດ້ວຍການຈັດສັນຍົກຍ້າຍ RPF ແມ່ນພາກສ່ວນໜຶ່ງຂອງກອບນະໂຍບາຍວ່າດ້ວຍ ການຄຸ້ມຄອງສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ (ESMF) ແລະ ສອດຄ່ອງກັບ 7 ນະໂຍບາຍຂອງ ທະນາຄານໂລກ ທີ່ໂຄງການ GFLL ກ່ຽວຂ້ອງ. ບັນດານະໂຍບາຍ ທີ່ໂຄງການກ່ຽວຂ້ອງມີຄື: (OP/BP 4.01), ຖິ່ນທີ່ຢູ່ອາໄສທາງທຳມະຊາດຂອງສັດ-ພືດ (OP/BP 4.04), ປ່າໄມ້ (OP/BP 4.36), ການຄຸ້ມຄອງສັດຕູພືດ (BP/OP 4.09), ນະໂຍບາຍດ້ານສັງຄົມກ່ຽວກັບຊົນເຜົ່າດັ່ງເດີມ (OP/BP 4.10), ຊັບພະ

ຍາກອນທາງທຳມະຊາດ ແລະ ວັດທະນະທຳ (OP/BP 4.11), ການຈັດສັນຍົກຍ້າຍແບບບໍ່ສະມັກໃຈ (OP/BP 4.12).

ກົມປ່າໄມ້/ກະຊວງກະສິກຳ ແລະ ປ່າໄມ້ ເປັນຜູ້ບໍລິຫານ ແລະ ຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ໂຄງການ GFLI ໂດຍຜ່ານ ກົມໄກຂອງໂຄງການຍ່ອຍ. ການເບີກຈ່າຍເງິນຕາມຜົນງານ ແມ່ນ ຈະມອບ ຕາມບັນຊີກອງທຶນເຮດ ແຫ່ງຊາດ ເຊິ່ງກະຊວງກະສິກຳ ຈະເປີດໄວ້. ກະຊວງກະສິກຳ ແລະ ປ່າໄມ້ ແລະ ຄະນະກຳມະການ ເຮດ+ ແຫ່ງຊາດ (NRTF) ເຊິ່ງມີກະຊວງກະສິກຳ ແລະ ປ່າໄມ້ ຈະຄຸ້ມຄອງໂຄງການ GFLI, ຕັດສິນ, ສະໜັບສະໜູນດ້ານເຕັກນິກ, ຕິດຕາມກວດກາ ລວມທັງການວັດແທກ, ລາຍງານ ແລະ ຍິ່ງຢືນ.

ເອກະສານ ຂອງ ໂຄງການ GFLI ດັ່ງລຸ່ມນີ້ ຈະຖືກນຳໃຊ້ເຂົ້າໃນວຽກງານປົກປ້ອງ ແລະ ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດໂຄງການ, ເອກະສານປະກອບມີ: ເອກະສານ ຊຸດທີ I - ການປະເມີນຜົນກະທົບດ້ານສິ່ງ ແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ (SESA); ເອກະສານ ຊຸດທີ II - ກອບນະໂຍບາຍວ່າດ້ວຍ ການຄຸ້ມຄອງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ (ESMF); ເອກະສານ ຊຸດທີ III - ກອບນະໂຍບາຍວ່າດ້ວຍກຸ່ມຊົນເຜົ່າ (EGPF); ເອກະສານ ຊຸດທີ IV - ກອບນະໂຍບາຍວ່າດ້ວຍດ້ານການດຳເນີນງານ/ການປົກສາຫາລື (PF); ເອກະສານ ຊຸດທີ V - ກອບນະໂຍບາຍວ່າດ້ວຍການຈັດສັນຍົກຍ້າຍ (RPF); ເອກະສານ ຊຸດທີ VI - ຄຸ້ມຄຸ້ມດ້ານເຕັກນິກ ການວາງແຜນນຳໃຊ້ທີ່ດິນ ແບບມີສ່ວນຮ່ວມ, ຄຸ້ມ PSFM - ຄຸ້ມການດຳ ເນີນງານສຳລັບປ່າຜະລິດ, VFMG - ຄຸ້ມການແນະນຳການຄຸ້ມຄອງ ແລະ ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດວຽກງານປ່າໄມ້ບ້ານ; ເອກະສານ ຊຸດທີ VII - ຄຸ້ມການຄຸ້ມຄອງການເງິນ; ເອກະສານຊຸດທີ VIII - ຄຸ້ມການ ຈັດຊື້-ຈັດຈ້າງ. ກົມປ່າໄມ້/ກະຊວງກະສິກຳ ແລະ ປ່າໄມ້ ຈະນຳໃຊ້ PF ສຳລັບຄຸ້ມຄອງການປົກປ້ອງ, ນອກຈາກນີ້ ຍັງຈະນຳໃຊ້ ຂໍ້ແນະນຳ ແລະ ຄຸ້ມຕ່າງໆ ຂອງຕົນ ເພື່ອ ຄຸ້ມຄອງໂຄງການ, ການເງິນ, ການຈັດຊື້-ຈັດຈ້າງ, ການກວດກາ ແລະ ປະເມີນຜົນ.

ເອກະສານກອບນະໂຍບາຍວ່າດ້ວຍການດຳເນີນງານ (ສະບັບພາສາລາວ ແລະ ພາສາອັງກິດ) ໄດ້ຖືກກະກຽມ ແລະ ເຜີຍແຜ່ໃນເວບໄຊຂອງ ອົງການເຮດແຫ່ງຊາດ, ກອງທຶນປົກປັກຮັກສາສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ມີໄວ້ໃນຫ້ອງການຂອງໂຄງການທັງ 6 ແຂວງ.